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Evropy. Během letošního roku bychom měli mít 
k dispozici i skladové vozy a budou se zkracovat 
dodací lhůty. Naší silnou stránkou je velká 
popularita aut vyráběných v České republice 
u soukromých zákazníků. Registrujeme pokles 
objednávek o 10 až 20 %, ale věříme, že se 
vrátíme k normálu roku 2019.“

Šéf české Toyoty Martin Peleška nám čtvrtletní 
výsledky okomentoval: „Náš úspěch v prvním 
čtvrtletí je výsledkem dobré práce na konci 
loňského roku a svědčí o lepšících se dodávkách 
nových vozů, mnohdy objednávaných už vloni 
v dubnu a dalších měsících. Zvýšily se i alokace 
vozů pro český trh. Na druhou stranu je patrný 
pokles poptávky a klesá počet podepsaných 
objednávek.“

Průměrné emise CO2 nově registrovaných 
vozů jsou vysoké – 138 g/km, byť je to mírný pokles 
proti loňským 140 g/km. Je to hodně daleko 
od teoretického cíle 95 g/km, takže splnění 
požadavků EU bude velmi náročné. Vysoké emise 
CO2 souvisejí i se stále zanedbatelným podílem 
elektricky poháněných vozů, byť jejich podíl už 
narostl na 2,3 %. Je to ovšem kompenzováno 
poklesem registrací emisně přínosných vozidel 
na LPG, CNG a plug-in hybridů. Naopak stále 
roste podíl aut se zážehovými motory na benzin. 
K vysokým emisím přispívá i to, že po městských 
mini se postupně vytrácejí i malá a kompaktní 
auta a nahrazují je mohutnější SUV, které už 
představují 45,7 % registrací.

Konečně náznak optimismu

Registrace nových osobních, lehkých 
užitkových i nákladních automobilů v prvním 
čtvrtletí meziročně výrazně narostly, v březnu 
u osobních automobilů dokonce už překonaly 
i předkovidový stav v roce 2019. Automobilky 
dohánějí výpadky v dodávkách a stabilizuje se 
situace v dodavatelských řetězcích. Na druhou 
stranu se zákazníci potýkají s vysokou infl ací, 
která se promítá i do cen automobilů. Kupující 
řeší chybějící peníze ale současně nová auta 
vidí jako vhodnou příležitost pro využití úspor, 
které rychle ztrácejí na hodnotě. Zvlášť když 
se pod dojmem mediálních informací mohou 
obávat, že nyní koupené auto může být poslední 
se spalovacím motorem, které ještě koupí za 
rozumné peníze.

„Máme radost, že po delší době můžeme 
konstatovat, že se registrace nových vozidel za 
první čtvrtletí navýšily, a to skutečně výrazně 
ve všech kategoriích. Situace s  problémy 
v dodávkách ovšem stále není zcela vyřešena. 
Bude se vylepšovat, nicméně dopady problémů 
z posledních let jsou stále patrné,“ konstatoval 
tajemník Svazu dovozců automobilů Josef 
Pokorný.

Výtečný vstup na český trh osobních vozů 
vykázala anglická značka v majetku čínské 
společnosti SAIC MG. Významný nárůst hlásí 
Tesla (ze 47 na 300 registrací) a své postavení 
výrazně posílily Toyota (+46 %) s Lexusem (+80 %) 
a Mercedes-Benz (+56 %). Naopak velký pokles, 
daný pokračujícími problémy s dodávkami, hlásí 
značky koncernu Stellantis Jeep (-79 %) a Opel 
(-38 %). Opel si to ovšem vynahrazuje velkým 
zvýšením registrací lehkých užitkových vozidel 
(+105 %).

Generální ředitel Hyundai Motor Czech Martin 
Saitz k tomu poznamenal: „Ještě začátek roku 
byl ovlivněn nedostatkem vozů, ale ten se nám 
od poloviny února podařilo vyřešit a jsme nyní 
silná dvojka na trhu. Silná koruna navíc pomohla 
k tomu, že do České republiky je v poslední době 
alokováno mnoho aut určených do západní 

více na 
www.autoweek.cz



Roste prodej elektromobilů i emise CO2
V  březnu se registrace nových osobních 
aut v Německu oproti předchozímu roku 
znatelně zvýšily o 16,6 %. Podle Spolkového 
úřadu pro motorovou dopravu KBA stoupl 
počet komerčních registrací o 25,3 % na 
podíl 67,0 % a nové registrace soukromých 
kupujících vzrostly o  2,1 %, takže jejich 
podíl klesl na 32,9 %. Průměrné emise CO2 
všech nově registrovaných vozidel byly 
vyšší než ve stejném měsíci loňského roku – 
120,6 g/km, což je meziroční nárůst o 1,1 % 
a zvýšení proti únoru (119,8 g/km). Přitom 
téměř každé šesté nové auto (15,7 %) 
byl elektromobil, což znamenalo zvýšení 
jejich registrací o  28 %. Naopak zájem 
o plug-in hybridy po skončení dotací klesl 

o 38,5 % ve srovnání se stejným měsícem 
loňského roku a  jejich podíl na trhu už je 
jen 6 %. Ze všech nových vozů pohání 
36,7 % zážehový motor (+22,8 %) a 17,3 % 
tvořily vozy se vznětovým motorem.

více na 
www.autoweek.cz

EU chce vyvážit hospodářskou závislost na Číně
Francouzský prezident Emmanuel 

Macron se vydal do Pekingu k  jednání 
s  čínským prezidentem Si Ťin-pchingem. 
Spolu s  ním jela i  předsedkyně Evropské 
komise Ursula von der Leyenová s  cílem 

snížit ekonomickou závislost na Číně 
a  obnovit rovnováhu hospodářských 
vazeb. 

Defi cit obchodu EU s  Čínou v  roce 
2022 dosáhl 396 miliard eur oproti 145 
miliardám v roce 2016, protože dovoz se 
víc než zdvojnásobil a  vývoz vzrostl jen 
o 50 %. Z EU se do Číny vyvážejí i automobily 
– v  roce 2022 za 24,3 miliardy eur, 
o  56 % víc než v  roce 2016, přičemž
 80 % jich pocházelo z Německa. Směřuje 
tam 15 % vývozu aut z EU. Naproti tomu 
v  obchodě s  elektromobily čínský vývoz 
do EU vystřelil z 800 milionů eur v roce 2020 
na 6,9 miliardy v roce 2022. 

EU z Číny dováží 80 % solárních panelů 
– v  roce 2022 hodnotě 21 miliard eur. 
U  dodávek vzácných zemin je Evropa 
z 98 % závislá na Číně, v případě lithia je 
závislost 97 % a  v  případě hořčíku 93 %. 
Tyto nerosty se v Číně většinou netěží, ale 
zpracovávají. 



Decentní oživení a nové označení pro DS 3

Po více než čtyřech letech kariéry má DS 3 
Crossback uprostřed svého životního cyklu nárok 
na oživení. Nejde ovšem o žádnou revoluci po 
stránce vzhledu, jen decentní evoluci. Přichází 
také s novou výkonnější elektricky poháněnou 
verzí E-Tense.

DS 3 představuje 26 % z celkového prodeje 
značky DS Automobiles, ovšem v ČR je to jen 
19 %. Značka jednoznačně směřuje k elektrifi kaci 
svých modelů. Vloni prodala 38 % vozů s plně 
elektrickým nebo plug-in hybridním pohonem. 
U modelu DS 3 to bylo 37 %, ovšem u nově 
objednávaných už je 48 % verzí E-Tense. Od 
roku 2024 bude značka uvádět nové modely 
jen s elektrickým pohonem a od roku 2026 chce 
prodávat jen čistě elektricky poháněné vozy 
s akumulátory.

Kompaktní crossover DS 3 se na trhu 
prosazuje jen obtížně. Estetické změny, vedoucí 
k sebevědomějšímu výrazu, by proto měly jeho 
postavení vylepšit. Navíc, stejně jako jeho větší 
sourozenec, DS 3 vypouští z názvu Crossback, 

snad aby se oprostil od vnímání jako dalšího 
z  řady SUV. S délkou 412 cm je DS 3 jedním 
z nejmenších městských crossoverů na trhu. 

DS 3 si zachovává svůj atypický vzhled 
s  propracovanými světlomety, zapuštěnými 
klikami dveří a  „žraločí ploutví“ v  úrovni 
středového sloupku. Estetické změny se týkají 
pouze přepracovaných světel pro denní svícení. 
Na zádi je méně chromu a nápis DS Automobiles. 

Novinkou je, stejně jako u ostatních sourozenců 
z  rodiny Stellantisu na platformě PSA EMP1, 
výkonnější elektromotor pro variantu E-Tense 
se 115 kW (156 k), místo dosavadních 100 kW, 
a akumulátor s kapacitou 54 kWh zajišťujícím 
dojezd 402 km. Kromě toho jsou v nabídce 
zážehový motor 1,2 PureTech 130 (96 kW) 
i turbodiesel 1,5 HDi 130 (96 kW). 

Cenová nabídka začíná na 770 000 K za verzi 
1,2 PureTech Bastille, u elektrické verze E-Tech 
od 1 280 000 Kč ve výbavě Performance Line+.

Více vč. ceníku na str. 10
více na 

www.autoweek.cz



Paříž chce do roku 2024 snížit počet aut na polovinu
V  Paříži jsou nízkoemisní zóny ZFE jako 
v  jiných velkých městech Francie. 
Pařížané ale musí počítat s  budoucí ZTL, 
slavnou „zónou s omezeným provozem“, 
kterou si v  projektu z  roku 2021 přeje 

zřídit starostka Anne Hidalgová. Zatímco 
přitvrzení nízkoemisních zón ZFE je 
v současnosti mařeno sociálními protesty, 
Anne Hidalgová v  rozhovoru s  novináři 
potvrdila, že zóna s omezeným provozem 
skutečně spatří světlo světa začátkem 
příštího roku ještě před Olympijskými hrami. 
Cílem projektu je zakázat do centra Paříže 
vjezd pro všechna vozidla, jejichž řidiči 
nemají důvod zde zastavit, což teoreticky 
výrazně omezí silniční provoz. Radnice 
uvádí údaj o  50 % méně vozidel. Zbývá 
ale ještě přesvědčit policejní ředitelství 
a  rozptýlit jeho obavy z  možného 
blokování jeho služebních vozů na okraji 
zóny v dopravních zácpách přenášených 
jinam. A  také je třeba zajistit, aby toto 
opatření nepoškodilo ekonomickou 
aktivitu hlavního města.

více na 
www.autoweek.cz

Fantomasův vůz DS opět létá
Národní automobilové muzeum – Sbírka 

bratří Schlumpfů v Mylhúzách připomene 
vozy z fi lmů s Louisem de Funès na výstavě, 
která se bude konat od 5. dubna do 
5. listopadu 2023. Jde zejména o  vozy 
Citroën DS, plakáty, fotografi e z natáčení 
a  rekvizity. Společnost DS Automobiles 
se společně s Muzeem Louise de Funèse 
na výstavě podílí vytvořením unikátního 
vyobrazení moderní adaptace Citroënu 
DS19 z fi lmu Fantomas se zlobí. Automobil 
byl vedle Jeana Maraise, Louise de 
Funèse a Mylène Demongeotové jednou 
z  největších hvězd druhého dílu trilogie 
o  Fantomasovi, zejména při sjíždění 
zatáček z  Vesuvu v  podání kaskadéra 
Rémyho Julienna a při závěrečném úniku 

jako létajícího auta se zatahovacími křídly. 
Také vůz navržený v  DS Design Studio 
Paris má křídla a  směrové kormidlo jako 
ve fi lmu z  roku 1965. „Reagovali jsme na 
žádost muzea Louise de Funèse a navrhli 
moderní DS jako poctu Fantomasově DS. 
Autorem kresby je Geoff rey Rossillon z týmu 
vedeného Frédéricem Soubirouem,“ říká 
šéfdesignér DS Automobiles Thierry Metroz.



Huawei mění podobu automobilového průmyslu

Čínská společnost Huawei Technologies 
při produkci svých elektromobilů značky Aito 
spolupracuje se zavedenými čínskými výrobci 
automobilů. Snaží se tím rozšířit svou přítomnost 
v automobilovém průmyslu.

Společnost Huawei se spojí se společnostmi 
Chery Automobile, BAIC Motor a Anhui Jianghuai 
Automobile Group při společném vývoji a výrobě 
vozidel značky Aito. Generální ředitel Huawei 
Smart Car Richard Yu to uvedl na fóru China 
EV 100 v Pekingu a dodal, že Huawei plánuje 
pod značkou Aito produkovat řadu modelů 
včetně SUV, sedanů a víceúčelových vozidel. 
„Rádi bychom plně využili výrobní kapacity 
automobilek,“ řekl Yu.

Společnost Huawei již dřív pro výrobu vozů 
Aito uzavřela partnerství se společností Seres 
Group. Společnost Seres v roce 2022 prodala 
celkem 80 000 vozů Aito vybavených systémem 
Huawei HarmonyOS vyvinutým jako alternativa 
k  systému Android, což byl podle fi remních 
dokumentů více než šestinásobný nárůst oproti 
předchozímu roku.

Předseda představenstva společnosti Huawei 
Eric Xu zopakoval, že společnost nevyrábí 
automobily sama, ale pouze pomáhá ostatním 
výrobcům automobilů vyrábět lepší vozidla.

Spojené státy tvrdí, že společnost Huawei 
představuje bezpečnostní riziko a proto pro 
ni zavedla řadu vývozních omezení. Sankce 
zablokovaly společnosti Huawei nákup klíčových 
komponent ale také používání operačního 
systému Android společnosti Google. Jak potvrdil 
Richard Yu, americké sankce také ovlivnily 
partnerství společnosti Huawei se světovými 
výrobci automobilů, kteří se v posledních dvou 
letech vzdali používání technologií společnosti 
Huawei pro připojení vozidel ve prospěch jejích 
amerických konkurentů.

Navzdory americkým sankcím společnost 
Huawei prezentovala své technologie pro 
automobilový průmysl během veletrhu IAA 
v Mnichově v roce 2021.

více na 
www.autoweek.cz
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Ocenění pro stírací lišty Everguard
Společnost Valeo obdržela od 
francouzského národního úřadu pro 
bezpečnost silničního provozu Sécurité 
routière cenu pro inovace v  kategorii 
Infrastruktura a  vylepšení vozidel za 
silikonové stírací lišty Everguard. Pokročilá 
pryžová silikonová technologie nanáší na 
čelní sklo hydrofobní vrstvu chránící před 
deštěm. Po pěti minutách provozu za sucha 
se hydrofobní vrstva aktivuje. Výsledkem je, 
že čelní sklo není pokryto řekou dešťových 
kapek, ale sférickými kapkami vody ve 
tvaru kuliček, které stěrače snadno odstraní 
nebo je odstraní proudící vzduch při jízdě 
rychlostí nad 50 km/hod. Druhým průlomem 
je, že silikonový materiál je mimořádně 
odolný vůči teplu, chladu, ozónu a  UV 
záření, což jsou hlavní příčiny poškození 
pryže. Díky tomu stírací lišty Everguard 

vydrží dvakrát déle než standardní 
a  v  extrémních podmínkách nepraskají 
a nedeformují se. Silikonové stírací lišty díky 
velké pružnosti materiálu a  speciálnímu 
profi lu kloužou po čelním skle snadno a tiše. 
Silikonové stírací lišty Everguard společnosti 
Valeo jsou k dostání ve většině platforem 
elektronických obchodů.

Bott přemění Opel Mokka Electric v servisní vozidlo
Na přání lze elektromobil Opel Mokka 

Electric nově používat také jako dílenské 
a  servisní vozidlo. Německý specialista 
na přestavby Bott pro něj nabízí 
odpovídající vybavení. Systém Vario 3 je 
v  bezpečnostním rámu, který je pevně 
připevněn ke karoserii nad sklopenými 
zadními sedadly. Skládá se ze zásuvkových 
modulů, které nabízejí prostor pro nářadí 
v  různé výšce. Pokud je místo vzadu 
potřeba pro něco jiného, mobilní box Bott 
Vario 3 lze několika jednoduchými kroky 
vyjmout, takže Mokku Electric lze používat 
i  soukromě na nákupy nebo víkendové 
výlety.

více na 
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Po necelých dvou letech volila členská 
schůze České leasingové a  fi nanční 
asociace (ČLFA) nové představenstvo. 
Post předsedkyně obhájila na další 
funkční období Jana Hanušová, generální 
ředitelka společnosti Essox. V  České 
leasingové a fi nanční asociaci sdružených 
38 společností poskytlo v  roce 2022 
podnikatelům a spotřebitelům fi nancování 
v  celkovém objemu 
163,6 miliardy Kč. 
Letošní členskou schůzi 
provázela vysoká 
účast – z  38 členů 
se volební schůze 
zúčastnilo 35 zástupců. 
Své pozice v představenstvu obhájili také 
místopředsedové Karel Nováček (předseda 
představenstva Factoring České spořitelny) 
a Josef Vajsejtl (předseda představenstva 
ČSOB Leasing). Členy představenstva byli 
opět zvoleni Pavel Fořt (generální ředitel 
ALD Automotive), Luděk Jírů (předseda 
představenstva Home Credit), Josef 
Langmayer (jednatel Raiff eisen-Leasing) 
a Jakub Stárek (předseda představenstva 
UniCredit Leasing).

ČLFA volila nové představenstvo

Hyundai tendroval komunikační agenturu
Hyundai Motor Czech před časem vypsala 
tendr na novou komunikační agenturu. 
Dosavadní agentura VCCP po výběrovém 
řízení končí a do hry naskočí nový strategický 
partner. Agenturu VCCP vystřídá Mark 
BBDO, kde se o komunikaci Hyundaie stará 
kreativní tým Martina Mareše. Projektový 
tým vede Tomáš Cebula, který má 
zkušenosti s  globální komunikací značky 
Škoda Auto. „Následující roky budou 

pro značku Hyundai zásadní. Souběžně 
s  modernizací stávající produktové řady 
postupná elektrifi kace změní vnímání 
mobility jak z pohledu užitné hodnoty, tak 
i uživatelského prožitku,“ uvádí Marek Trešl, 
ředitel marketingu Hyundai Motor Czech. 
Agentura Mark BBDO bude pro značku 
Hyundai pracovat na komunikačních 
kampaních i pomáhat rozvíjet zákaznickou 
zkušenost.

Personálie z

V  pořadí již sedmým prezidentem 
společnosti Kia Czech byl jmenován pan 
Kyoungsun Yoo. Pro pětačtyřicetiletého 
manažera automobilového průmyslu není 
evropský trh novinkou. V uplynulých dvou 
desetiletích zastával různé manažerské 
pozice v  rámci mateřské společnosti 
Kia Corporation v Soulu, Severní, Střední 
a Jižní Americe. Po pětiletém působení se 
přesunul zpět do Jižní Koreje, kde se věnoval 
obchodní činnosti v  zemích západní 
Evropy, kde působil do konce roku 2019. 
Naposledy Yoo zastával pozici výkonného 
koordinátora skupiny pro obchodní 
strategii se zaměřením na evropské trhy. 
Yoo střídá dosavadního prezidenta Jae 

Yun Kima, který se 
po čtyřech letech 
působení v  České 
republice ujme 
nových povinností 
v rámci společnosti 
Kia Corporation 
v Soulu.

Kyoungsun Yoo novým 
prezidentem společnosti 
Kia Czech

více na 
www.automakers.cz
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DS 3 – navržen a vyráběn ve Francii

DS 3 nepřichází s technickými inovacemi, což 
je ale dáno tím, že už v původní podobě vysoce 
vynikal nad standardy malých městských SUV, 
a to platí dodnes. Nabízí tedy v rámci systému 
DS Assist adaptivní tempomat, head-up displej 
či zobrazení Vision 360° i LED světlomety, které 
v nové podobě umožňují i využití systému LED 
Matrix. 

V  interiéru najdeme původní přístrojovou 
desku se střední částí složenou z pěti kosočtverců, 
z nichž dva jsou ve skutečnosti výústky klimatizace 
a ostatní sdružují ovládací prvky. Řidič má před 
sebou digitální přístrojový panel kombinovaný 
s head-up displejem. Multimediální dotykový 
displej má stále rozměr 10,3“, ale přizpůsobil 
se novému operačnímu systému Iris jako 
v modelech DS 4 a DS 7, díky němuž je ovládání 
plynulejší a příjemnější. 

DS 3 samozřejmě v tradici značky vyniká 
pokud jde o kvalitu materiálů a jejich originální 
zpracování, jako jsou perlové stehy, gilošování 
nebo čalounění ve stylu řemínku hodinek. 

Objem zavazadlového prostoru je 350 l.
Všechny verze DS 3 se kompletně vyrábějí 

ve Francii v Poissy, ve Francii se vyrábí i trakční 
elektromotory a akumulátory pro verzi E-Tense. 
DS 3 v nové podobě už je v prodeji a v pražském 
DS Storu i obou moravských servisech jsou pro 
zájemce připraveny testovací vozy. Stejně tak 
už je připraveno i fi nancování, a to jak formou 
úvěru, tak operativního leasingu. 

více na 
www.autoweek.cz



Klesl odhad prodeje elektromobilů

Odhady celosvětového i evropského prodeje 
aut s elektrickým pohonem v roce 2030 jsou 
mezi vrcholnými manažery automobilového 
průmyslu mnohem méně ambiciózní. Zároveň 
přetrvávají obavy o včasnost a úplnost dodávek 
dílů a surovin. Současně ale výrazně posílila víra, 
že v globálním autoprůmyslu v příštích pěti letech 
poroste ziskovost. Stoupne také význam smluvní 
výroby a přímého i online prodeje. Vyplývá to 
z 23. ročníku průzkumu GAES od poradenské 
společnosti KPMG, která vyzpovídala 915 
manažerů autoprůmyslu působících ve 29 zemích 
včetně České republiky. 

GAES porovnával sentiment v  roce 2022 
oproti roku 2021. Celkově v sektoru znatelně 
posílil optimismus – 83 % respondentů věří ve vyšší 
ziskovost v příštích pěti letech, zatímco předloni 
takto odpovědělo pouze 53 %.

Zisk si dotázaní neslibují jen od prodeje aut, 
ale i od poprodejních služeb – 62 % vyjádřilo 
silné přesvědčení, že zákazníci budou ochotni 

platit měsíční poplatky za pokročilé asistenční 
systémy řidiče a/nebo softwarové služby, které 
pomohou s nabíjením elektromobilů či analýzou 
stavu vozu. 

Další zdroj příjmů oslovení vidí v datech, 
která generuje provoz vozů s konektivitou – 46 % 
manažerů předpovídá, že automobilky uzavřou 
partnerství s pojišťovnami a 44 % očekává, že 
budou pojistitelům data prodávat. Pouze 7 % 
míní, že automobilky zkusí pojišťovnám přímo 
konkurovat. 

Předloni GAES předpovídal rychlejší 
prosazování elektromobilů. Podle tehdejších 
odhadů měl jejich podíl na celosvětovém prodeji 
nových vozů v roce 2030 dosahovat 20 až 70 %. 
Loni respondenti toto rozpětí snížili na 10 až 40 %. 
Předloni se v západní Evropě rozmezí pohybovalo 
mezi 30 až 70 %, loni už jen mezi 10 až 30 %. 

Na 60 % zůstává podí l  manažerů 
přesvědčených o tom, že i bez dotací se výrobní 
náklady na elektromobily do roku 2030 sníží na 
úroveň vozů se spalovacím motorem. Podle 
pětiny dotázaných bude této parity dosaženo 
až kolem roku 2035. Na 21 %, tedy trojnásobně 
oproti předloňsku, vzrostl podíl oslovených 
nepodporujících vládní dotace na nákup 
elektromobilu. 

Rozšiřuje se také smluvní výroba vozidel – 76 % 
oslovených věří, že automobilky mohou uspět 
i tehdy, když výrobu přenechají třetí straně.
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Paříž se loučí s půjčovnami e-koloběžek
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Vítejte u nejnovějšího přehledu zpráv Euractivu 
o mobilitě z celé Evropy. 

Daleko od světla refl ektorů a pozornosti médií 
byly minulý týden v Bruselu přijaty tři neškodně 
znějící písmena: ESR. Nařízení o sdílení úsilí v plném 
znění defi nuje národní emisní cíle pro vše, co není 
zahrnuto v tradičním systému EU pro obchodování 
s emisemi: teplárenství, zemědělství, malý průmysl, 
odpady a – silniční doprava. 

ESR platí pro všechny země EU, ale pro 
bohatou hospodářskou velmoc, jako je Německo, 
je to obzvlášť přísné. Bude muset snížit emise 
v odvětvích mimo systém obchodování s emisemi 
o 50 % ve srovnání s úrovní v roce 2005, což 
znamená, že silniční doprava bude muset přispět 
velkým dílem. Existují možnosti, jak cíle rozmělnit – 
nákup povolenek od jiných zemí nebo budoucích 
– ale ty jsou omezené. Pokud tedy politikům 
nebude vše lhostejné, může nakonec dojít 
k výraznému zdražení benzinu, nafty a topných 
paliv. Mrznoucí senioři a rozzlobení dojíždějící 
jsou prostě nejúčinnějším objektem, u něhož lze 
dosáhnout splnění klimatické cíle. 

Jedním z  nejpalčivějších témat městské 
mobility jsou elektrokoloběžky. Jsou součástí 
řešení udržitelné dopravy nebo jsou nebezpečnou 
přítěží, která by měla být z ulic odstraněna? 
Podle Pařížanů, alespoň těch, kteří jsou ochotni 
o této otázce hlasovat, je to ta druhá možnost. 
V referendu se vyslovili pro ukončení půjčování 
e-koloběžek, které lze odemknout a jezdit na nich 
pomocí aplikací v telefonu (soukromé koloběžky 
do hlasování zahrnuty nebyly). Zákaz podpořilo 
90 % voličů, což je poněkud zavádějící, protože 
pouze 8 % oprávněných voličů se obtěžovalo 
odevzdat hlasovací lístek.

Ačkoli hlasování není závazné, místní 
radnice v  čele se socialistickou starostkou 
Anne Hidalgovou slíbila, že bude jeho výsledek 
respektovat. Hidalgová, proslulá snahou proměnit 
Paříž v ráj cyklistů, označila půjčování e-koloběžek 

za nebezpečné. Pařížanům také vadí, že zabírají 
místo a blokují cesty.

Polsko zůstalo jedinou zemí EU, která se staví 
proti zákazu prodeje nových automobilů s motory 
na benzin nebo naftu od roku 2035. Premiér 
Mateusz Morawiecki prohlásil, že „udělá cokoli, 
aby zákaz nevstoupil v platnost.“

Očekává se, že množství biopaliv v dopravním 
sektoru se zvýší poté, co se Evropský parlament 
a země EU dohodly na nových pravidlech, která 
mají podpořit využívání obnovitelné energie 
v celé unii.

Energetický gigant Repsol se zapojil do snahy 
o ekologické letecké palivo, ale domnívá se, 
že stavba továrny za 200 milionů eur bude ve 
Španělsku těžší, než kdyby stála na druhé straně 
Atlantiku.

„Současné postupy zadávání veřejných 
zakázek neumožní EU splnit její klimatické cíle, 
přestože veřejné výdaje jsou uznávány jako 
klíčový nástroj k dekarbonizaci těžko udržitelných 
odvětví, jako jsou silniční doprava a stavebnictví,“ 
píše Evelin Piirsalu z institutu pro životní prostředí 
v Tallinnu.



Celková spotřeba LNG se meziročně zvýšila 
o 36 % na víc než 5 milionů m3. Počet tahačů na 
LNG narostl o 50 % na 159 vozidel. Mají k dispozici 
už pět veřejných plnicích stanic. Nejaktivnější 
v rozvoji LNG infrastruktury je největší tuzemský 
distributor plynu skupina GasNet. 

Tři vodíkové plnicí stanice buduje pro 
společnost Orlen Unipetrol společnost Bonett. 
První byla uvedena do provozu u čerpací stanici 
Orlen Benzina Praha Barrandov, další dvě budou 
v Litvínově a Brně. Stanice na Barrandově je 
první v ČR, která je schopna plnit vozidla tlakem 
700 bar.

„Energetická krize plynovou mobilitu vloni 
výrazně zasáhla. Provozovatelé plniček se museli 
vyrovnat se skokovým nárůstem cen a jejich 
obrovskou volatilitou. Firmy, dopravci i  řidiči 
však u plynových vozidel přesto zůstali. Udržení 
prodeje na předkrizové úrovni považuji v dané 
situaci za obrovský úspěch. Statistiky potvrzují, že 
plynová mobilita má v Česku pevné místo a plní 
nezastupitelnou roli při snižování emisí ze silniční 
dopravy,“ uvedl Martin Slabý, předseda Rady 
Českého plynárenského svazu. 

I  přes dramatický nárůst nákupních cen 
zemního plynu jeho celková spotřeba v tuzemské 
dopravě zůstala na úrovni předchozího roku 
v objemu 96 milionů m3. Více než třetinu prodeje 
tvořilo bioCNG. Největší tuzemský provozovatel 
CNG plniček innogy registruje meziročně nárůst 
výtoče o 15 % na celkových 19,5 milionů m3. 
„Výrazně jsme navýšili podíl bioCNG na 70 %. 
Roli hrála také naše cenová politika, kdy jsme 
vzhledem k extrémní volatilitě nákupních cen 
přistoupili k dynamičtější úpravě cen,“ vysvětlil Jan 
Kolečko, manažer čisté mobility v innogy Energo. 

Bonett Gas Investment byl v  roce 2022 
prodejcem s  největším podílem bioCNG 
dodaného do vozidel v ČR – v rámci roku dosáhl 
na téměř 100% podíl biometanu v prodejích 
v rámci své sítě 52 CNG stanic.

V loňském roce jezdilo po českých silnicích 
celkem 30 085 vozidel poháněných CNG. 
Největší nárůst zaznamenala kategorie osobních 
a lehkých užitkových vozů, kde se počet zvýšil 
o 234 na 27 895 vozidel. Naopak v autobusové 
dopravě mírně poklesl z 1830 na 1800. Počet 
plnicích CNG stanic vzrostl na 230 veřejných a 30 
neveřejných. 

CNG a LNG dál zůstávají pilířem čisté mobility v ČR 
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Kritika EU kvůli přístupu k datům

s výrobci automobilů aby se mohly hlouběji 
začlenit do vozidla. Evropská komise původně 
plánovala přijmout pravidla pro sdílení těchto dat 
ve druhém čtvrtletí, jenže podle svého programu 
dosud nepřišla s legislativním návrhem.

„Skupiny poskytující servis pro automobily, 
jsou znepokojeny malým počtem subjektů, které 
mají k datům přístup. Nespravedlivý přístup by 
mohl brzy znamenat, že odvětví ovládnou silní 
hráči ze Spojených států a Číny,“ uvedl generální 
tajemník Evropského sdružení dodavatelů 
automobilů CLEPA Benjamin Krieger. „Dalším 
problémem, který by měla vyřešit legislativa, 
jsou nestandardizovaná data,“ dodala generální 
ředitelka Mezinárodní automobilové federace 
FIA Laurianne Kridová.

Výrobci automobilů tvrdí, že Komisí 
navrhovaný zákon o datech poskytuje uživatelům 
potřebnou kontrolu nad údaji generovanými 
vozidly a poskytuje třetím stranám spravedlivý 
a nediskriminační přístup k těmto datům. Krieger 
k  tomu poznamenal: „Zákon se nezabývá 
specifi ky v automobilovém odvětví. Nerefl ektuje 
technologii a situaci s konkurencí na trhu.“

Skupiny poskytující servis automobilů, 
dodávající náhradní díly a pojišťovny varují, že 
pozastavení návrhu EU pro zajištění spravedlivého 
přístupu k cenným datům z vozidel by mohlo 
připravit půdu pro nekalou konkurenci ze 
strany amerických a čínských technologických 
společností.

Souboj o data z vozidel ukazuje obrovský 
potenciál trhu s propojenými automobily, který by 
podle poradenské společnosti Fortune Business 
Insights mohl do roku 2030 vzrůst na 250-400 
miliard eur. Výrobci automobilů, kteří vlastní data 
ve svých vozidlech, zahrnující vše od jízdních 
návyků řidičů až po spotřebu paliva a opotřebení 
pneumatik, chtějí sami vydělávat miliardy eur ze 
softwarových produktů a předplacených služeb 
založených na těchto datech.

Komplexní analýza, zpracovaná pro 
Evropskou komisi, odhalila významné překážky 
pro dosažení spravedlivého a rovného přístupu 
k datům generovaným vozidly, které dávají 
výrobcům vozidel téměř nepřekonatelnou 
výhodu. Upozorňuje také, že se tento problém 
ještě prohloubí v důsledku rostoucího zapojení 
hyperskalárních společností, které spolupracují 
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